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گــروه اقتصادی -رییس ســازمان هواپیمایی کشــوری با رد این شــایعه مبنی بر اینکــه ایرلاین ها، عرضه 
بلیــت بــا قیمت های فعلــی را محدود کرده اند، گفت: در نوروز امســال این شــایعه مطرح شــد کــه ایرلاین ها 
 از عرضــه بلیت خــودداری می کنند، اما از آمار جابه جایی ۳ میلیونی مســافر می توان فهمید که بلیت عرضه شــده 

است.
مسافران بخش هوایی از عدم امکان دسترسی به بلیت هواپیما شکایت دارند و اعلام می کنند دوره انتظار خرید 
بلیت هواپیما نســبت به ســال گذشته، در سال جدید بیشتر شده و همین حالا برای روزهای پایانی اردیبهشت بلیت 
نیست.هم زمان با این گلایه شایعاتی درباره دلیل عدم عرضه کافی بلیت هواپیما نیز وجود دارد. برخی ادعا دارند که 
شــرکت های هواپیمایی به امید افزایش قیمت ها از عرضه کافی خودداری می کنند و به صورت هفتگی و نه فصلی 

برنامه های پروازی را می فروشند.
شــرکت های هواپیمایی از اردیبهشــت ســال گذشــته در انتظار افزایش قیمت بلیت هســتند که بر اســاس 
 آخریــن اظهارنظــر رییس ســازمان هواپیمایی تــا ۱۰ روز آینده تکلیــف قیمت بلیت هواپیما مشــخص خواهد 

شد.
»محمد محمدی بخش« رییس سازمان هواپیمایی در توضیح این شرایط با رد این گمانه که ایرلاین ها در انتظار 
افزایش قیمت، عرضه با قیمت های فعلی را محدود کرده و کاهش داده اند، به خبرنگاران گفت: مجوز پروازها فصلی 
 صادر می شــود و این گونه نیســت که ماهانه یا هفتگی باشــد؛ به همان نسبت برنامه های فروش ایرلاین ها نیز فصلی

 است.
رییس سازمان هواپیمایی ادامه داد: هر شرکت هواپیمایی متناسب با شرایط برنامه های فروش را باز می کند. در 
نوروز امســال هم این شــایعه مطرح بود که ایرلاین ها از عرضه بلیت خودداری می کنند، اما از آمار جابه جایی مسافر 

می توان فهمید که بلیت عرضه شده است.
وی توضیح داد: امسال حتی با جابه جایی ۳ میلیون مسافر رکورد جابه جایی مسافر نسبت به سال گذشته شکسته 

شد که شایعه عدم عرضه را تکذیب می کند.
معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: احکام قضایی در مواجه با تخلفات ایرلاین ها وجود دارد که در صورت عدم 

عرضه و یا تضییع حقوق مسافر بارها از این ابزار استفاده شده است.

رییس سازمان هواپیمایی:

عرضه بلیت هواپیما بدون محدودیت ادامه دارد

اقتصادی

گــروه اقتصــادی - نماینده 
دزفول در مجلس شــورای اســلامی 
گفت: عملیاتی کردن فاز یک شرکت 
پالایش گاز هویزه توسط مجموعه های 
داخلــی، مانع خروج ارز از کشــور و 
 موجب تقویت پول و اقتصاد ملی شده 

است.
ســید احمد آوایی با اشــاره به 
رونمایی از عملیات فاز یک شــرکت 
پالایــش گاز هویزه، گفت: شــرکت 
پالایشــگاه گاز هویــزه ویژگی های 
بــاز اقتصادی دارد کــه در حوزه های 
مختلفی چون انرژی، اشــتغال، درآمد 
برای کشــور یک موفقیت بوده است، 
اما مهم ترین ویژگی این پروژه این بود 
که در ســال های اخیر و مخصوصاً در 
یک سال گذشــته توسط متخصصان 
ایرانــی در مجموعه هــای مختلف از 
جمله هلدینگ خلیج فارس، عملیاتی 

شده است.
وی با بیان اینکه، پروژه پالایشگاه 
گاز هویزه برای کشور یک اقدام مبارک 
و افتخارآمیز است، گفت: این موفقیت 
بزرگ با توجــه به متخصصان داخلی 

و در شــرایط تحریم هــای یک جانبه 
و ظالمانه علیه ملت ایران انجام شــده 

است.
آوایی بــا بیان اینکــه برخی در 
کشــور تصور می کنند که باید کارهای 
بــزرگ و پروژه های ملی به خارجی ها 
سپرده شود، گفت: متاسفانه برخی هیچ 
تصور درستی از توانمندی های داخلی 
ندارند و فکر می کنند که لازمه موفقیت 
پروژه هــای بــزرگ، ســپردن آنها به 
شرکت های خارجی است، اما موضوع 
شرکت پالایش گاز هویزه ثابت کرد که 
این ادعا صرفاً یک رفتار و تصور بی پایه 
و اساس اســت و هیچ منطق علمی و 

تجربی ندارد.
نماینده مردم دزفول با بیان اینکه، 
برخی در کشــور برای شــرکت های 
ایرانــی مانع تراشــی می کنند، گفت: 
برخــی منافعشــان در این اســت که 
همواره پای شــرکت های خارجی را 
به کشــور باز کنند؛ این دســته از افراد 
هیــچ توجهی ندارند که فعال شــدن 
شــرکت های ایرانی موجب اشــتغال 
جوانان و افزایش اعتماد به نفس بیشتر 

در شرکت های ایرانی می شود؛ به نظرم 
این نوع نگاه که شــرکت های خارجی 
موفق تر از شرکت های ایرانی هستند، 
نتیجه یک خودباختگی فرهنگی است 
که در بین برخی مسئولین و افراد رسوخ 

کرده است.
وی گفــت: عملیاتــی کردن فاز 

یک شرکت پالایش گاز هویزه توسط 
مجموعه هــای داخلــی، مانع خروج 
ارز از کشــور و موجــب تقویت پول 
و اقتصاد ملی شــده است که باید این 
مهــم به عنــوان یک الگــو و راهبرد 
همواره مورد توجه باشد. توجه دولت 
ســیزدهم به توانمندی هــای داخلی 

و شــرکت های ایرانــی قطعاً موجب 
افزایش توانمندی های شــرکت های 
ایرانی خواهد شــد و اگر ما در ایران به 
شرکت های داخلی اهمیت ندهیم قطعاً 
این شرکت ها و مجموعه ها نمی تواند 
مورد اعتماد کشــورهای همسایه قرار 

بگیرند.

گروه اقتصادی - انحصار موجب 
می شود تولیدکننده با تصور اینکه بازار 
تماماً در اختیار اوســت اقدام به عرضه 
قطره چکانی محصولات خود کند زیرا 
یقین دارد هر طور که رفتار کند، مصرف 

کننده کاری از پیش نخواهد برد.
سمیه رســولی: ســال ۹۷ بنا به 
محدودیت هــای ارزی تحمیل شــده 
به کشــور و طبق تصمیم شورای عالی 
هماهنگی اقتصادی سران قوا، واردات 
خودرو تا ۳۱ اردیبهشت ماه سال ۱۴۰۱ 

ممنوع اعلام شد. 
نابهنجاری هــای زیادی  اگرچه 
در صنعــت خــودرو وجــود دارد اما 
ممنوعیــت واردات نیــز چالش ها را 
دوچندان کرد به گونه ای که این صنعت 
طی سنوات اخیر به ویژه ۳ سال گذشته 
مورد انتقاد مردم و مسئولان در سطوح 
مختلف قرار گرفت؛ میزان نارضایتی از 
خودروسازی به قدری گسترده شده که 
حتی دهم بهمن ماه سال ۱۴۰۰، رهبری 
نیز در جمع تولیدکنندگان، ضمن انتقاد 

از وضعیت صنعت خودروی کشــور، 
تاکید کردند که »حمایت های عملی و 
تبلیغاتــی از تولید داخلی باید منجر به 
ارتقای کیفیت محصولات و همچنین 
ارتقای فناوری شــود اما متأسفانه در 
برخی صنایع به ویژه در صنعت خودرو 
به موضوع کیفیت توجه نمی شــود و 
مردم نیز بحق به آنها اعتراض دارند. اگر 
با وجود فضای حمایتی از تولید داخل، 
به جای ارتقای کیفیت، قیمت ها افزایش 
یابد، مسئله بدی است زیرا نتیجه همه 
حمایت های دولتی، بانکی و جلوگیری 
از رقابت هــای خارجی، عملًا منجر به 
بالا رفتن قیمت شده است.« نکته قابل 
تأمل در سخنان رهبری اشاره به وجود 
انحصار عظیم در صنعت خودروسازی 
از طریــق حمایت هــای گســترده و 
جلوگیــری از واردات خودروهــای 
خارجی است؛ نکته ای که طی سال های 
گذشته همواره مورد انتقاد کارشناسان 
اقتصادی قــرار گرفتــه و انحصار را 
مساوی با فساد عنوان کرده اند.همانطور 

که کارشناسان اقتصادی عنوان می کنند، 
انحصــار در هر صنعــت و حوزه ای 
موجــب شــکل گیری یــک فضای 
گلخانه ای شــده و عملًا آن فضا نه تنها 
ضدتولید عمل می کند بلکه ناکارآمدی 
گسترده ای را نیز به همراه خود می آورد؛ 
به گونه ای که تولیدکننده با تصور اینکه 
بــازار تماماً در اختیار اوســت اقدام به 
عرضه قطره چکانــی محصولات بی 
کیفیــت خود می کند زیرا یقین دارد که 
بــازار در اختیارش قرار دارد و هر طور 
که رفتار کند، مصــرف کننده کاری از 
پیش نخواهد برد.بنابراین می توان گفت 
اتفاقی کــه امروز در صنعت خودروی 
کشور رخ داده یکی از نتایج ایجاد فضای 
گلخانه ای در این صنعت است؛ به این 
معنا که اگرچه به مرور تکنولوژی دنیا و 
سلیقه مصرف کننده به سمت دیگری 
حرکت کرده امــا تولیدکننده تمامیت 
بازار را با خیالی آسوده در دست گرفته 
و مصرف کننده نیز برای رفع نیاز خود 
مجبور به خرید محصولات عرضه شده 

به بازار اســت. در این شرایط علاوه بر 
عقــب گرد در تولید و نارضایتی مردم، 
به دلیل عرضه قطــره چکانی خودرو 
و البته نوســانات ارزی دلال بازی نیز 
تقویت شــده و قیمت هــا روز به روز 
از واقعیات اقتصادی دورتر شــده اند. 
در بخــش دوم از گــزارش »وضعیت 
صنعت خودروسازی کشور« به مرور 
فراز و فرود آزادسازی واردات خودرو 

از بهار ۱۴۰۱ به این سو پرداخته ایم. 
آزادسازی واردات

با روی کار آمدن دولت سیزدهم، 
فاطمی امین وزیر ســابق صمت وعده 
داد کــه تا پایان خردادماه ســال ۱۴۰۱ 
واردات خــودرو تعیین تکلیف و آئین 
نامــه ای به این منظور تصویب خواهد 
شــد. همچنین رئیس جمهوری نیز که 
اسفند ســال ۱۴۰۰ یک فرمان هشت 
ماده ای در مورد صنعت خودروسازی 
کشور صادر کرده در بند چهارم دستور 
داده بود کــه »به منظور افزایش رقابت 
پذیری و رفع شــائبه انحصار، متناسب 
ســازی قیمت خودرو و جبران کمبود 
تولید به میزان مورد نیــاز بازار، موانع 
قانونی و اجرایــی واردات خودرو در 
سال ۱۴۰۱، حداکثر ظرف سه ماه آینده 
رفع شود و با افزایش صادرات خودرو 
و قطعات، نسبت صادرات به واردات 

در صنعت خودرو افزایش یابد.«
با این حال از ابتدای ســال ۱۴۰۱ 
کــش و قوس های فراوانــی در مورد 
واردات یا عدم واردات خودرو صورت 
گرفــت اما در نهایت آئین نامه واردات 
خودرو تنظیم و وعده واردات خودرو 
تا شهریور ماه داده شد؛ منتهی تقریباً ۳ ماه 
طول کشید تا آئین نامه مذکور در هیأت 
دولت به تصویب برسد. در نهایت اوایل 
شهریور ماه آئین نامه واردات خودرو به 
تصویب هیأت دولت رسید و اعلام شد 
کــه یک میلیارد یورو ارز برای واردات 
خودرو در نظر گرفته شده است که این 
خودروها شامل خودروهای اقتصادی 
بــا دامنه قیمتی زیر ۱۰ هــزار یورو و 
خودروهای بیــن ۱۰ تا ۲۰ هزار یورو 

می شود.
ایــرادات مجلــس و رفــع 

ایرادات
پــس از تصویب آئین نامه در مهر 
مــاه، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس 
شــورای اســلامی در نامه ای به رئیس 
جمهور با ذکــر ۳ ایراد، مصوبه دولت 
درباره تعیین سازوکار واردات خودرو 

را مغایــر قانون اعلام کــرد. در همین 
راستا نیز در آبان ماه، محمد مخبر معاون 
اول رئیــس جمهور با ارســال نامه ای 
به وزارت صنعــت، معدن و تجارت، 
وزارت امــور اقتصادی و دارایی، بانک 
مرکزی، دبیرخانه شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری - صنعتی و ویژه اقتصادی، 
تصویب نامه هیئت وزیران در خصوص 
واردات خــودرو که شــامل اصلاح 
تصویب نامه قبلی واردات خودرو بود 

را ابلاغ کرد.
تأمین ارز واردات

نکتــه قابــل توجــه در واردات 
خودرو که از روز نخست مطرح شدن 
آزادســازی در محافــل مختلف مورد 
اشاره قرار می گرفت وضعیت تأمین ارز 
بود. در همین راستا تاکید شد که تأمین 
ارز از منشأ خارج از کشور خواهد بود و 
در ادامه نیز در آبان ماه ۱۴۰۱ علی صالح 
آبادی رئیس کل سابق بانک مرکزی با 
رد هر گونه ابهام در خصوص مشکل در 
تأمین ارز اعلام کرد که »به محض آغاز 
ثبت ســفارش واردات خودرو، بانک 
مرکــزی آمادگی تأمین ارز مورد نیاز را 

دارد و تأمیــن ارز مورد نیاز بر اســاس 
استانداردی که وزارت صمت تعریف 

کرده، انجام می شود.«
تعیین تکلیف واردکنندگان و 

ثبت سفارش ها
پــس از نهایــی شــدن کارهای 
قانونــی واردات، طبــق اعلام وزارت 
صمت بیش از ۴۰۰ شــرکت متقاضی 
واردات خودرو شــدند که از میان آنها 
در نهایت ۱۳ شرکت ۱۰۰ هزار خودرو 
ثبت ســفارش کردند. پــس از اعلام 
اسامی شــرکت ها و انجام فرایند ثبت 
ســفارش واردات، فاطمی امین اواسط 
آذر ماه ۱۴۰۱ اعلام کرد که خودروهای 
وارداتی در هفته پایانی آذر ماه به گمرک 
می رســند که در همین راستا اخبار و 
فیلم هایی در فضــای مجازی مبنی بر 
رســیدن محموله های خودروی برند 
کیا شامل سراتو، ریو، پیکانتو، پگاس، 
سونت، و اسپورتیج به بندر لنگه منتشر 
شــد که مورد تأیید وزارت صمت نیز 

قرار گرفت.

ســناریوی نخست: عرضه 
خودروها در بورس و تحویل به 

صورت ۳ ماهه
در ادامه فرایند ثبت ســفارش و 
رســیدن خودروها به گمرک، وزارت 
صمت اعلام کرد که طبق برنامه ریزی 
ها مقرر شــده که »۲۰۰ هزار دســتگاه 
خودرو طی شش ماه آینده وارد کشور 
شــود که در ۳ ماه پایانی ســال ۱۴۰۱، 
۱۰۰ هزار دســتگاه خودرو و در ۳ ماهه 
اول ســال ۱۴۰۲ نیز ۱۰۰ هزار دستگاه 
خودروی دیگر وارد کشــور می شود.« 
آنطــور که وزارت صمــت اعلام کرد 
قرار بود فــروش خودروهای وارداتی 
از طریــق بــورس کالا و با تحویل ۳ تا 
۶ ماهه انجام شــود، به گونه ای که طبق 
برنامه ریزی ها باید تا پایان سال ۱۴۰۱ 
معادل ۱۰ درصد از خودروهای وارداتی 
به دست متقاضیان می رسید؛ با این حال 
پــس از چند روز بنا به دلایلی همچون 
ورود شورای رقابت عرضه خودرو در 
بورس کالا به صورت کلی متوقف شد.
ســناریوی دوم: فروش از 

طریق نوبت دهی

پــس از لغو عرضه خــودرو در 
بــورس، وزارت صمت با اســتفاده از 
سیســتم نوبت دهی اقدام به ثبت نام از 
متقاضیــان دریافت خودروی وارداتی 
کرد کــه در نهایت از بیــن ۱۲۰ هزار 
ثبت نام کننــده، بین ۳۴ هزار نفر قرعه 
کشــی انجام شــد. در دور نخست نیز 
خودروهای چانگان تحویل متقاضیان 
خواهد شــد و در ادامه خودروهایی از 
برندهــای چینی، دانگ فنگ، چانگان، 
میتسوبیشــی، اپل، داچیا، کیا، هیوندا، 
سانگ یانگ، نیسان، تویوتا، جتا، سئات، 
فیات تحویل متقاضیان خواهد شــد. 
وزارت صمــت در این دور اعلام کرد 
که هر متقاضــی ابتدا باید ۵۰۰ میلیون 
تومان در حســاب بانکی خود مسدود 

کند.
زمان تحویــل خودروهای 

وارداتی
اگرچــه از حــدود ۳ مــاه پیش 
وعده های زیادی در مورد زمان تحویل 
خودروهای وارداتی داده شد و حتی در 

روزهای پایانی ۱۴۰۱ نیز اعلام شد که 
بخشی از چانگان های وارداتی از سوی 
شرکت سایپا تحویل متقاضیان خواهد 
شــد اما تا به امــروز هیچ خودرویی به 

متقاضیان تحویل داده نشده است.
البته طبق اعلام گمــرک ایران و 
وزارت صمــت خودرو در حال ورود 
به کشــور و ترخیص است اما هنوز به 

دست مصرف کنندگان نرسیده است.
در این ارتباط مهدی ضیغمی مدیر 
طرح واردات خودروی وزارت صمت 
روز یکشنبه اعلام کرد که »در روزهای 
آینده قیمت نهایی خودروهای وارداتی 
از سوی سازمان حمایت نهایی خواهد 
شد و پس از آن عرضه خودروها انجام 

می شود.«
واردات خودروهای کارکرده 

و تسهیل واردات
در این بین بــا توجه به انتقادات 
همــه جانبه به قیمت و صنعت خودرو 
و تاکید کارشناســان بــر لزوم افزایش 
عرضه و البته افزایش انتقادات نســبت 
بــه واردات خــودرو صرفاً از ســوی 
تولیدکنندگان، دولت هفته پیش لایحه 

واردات خودروهای کارکرده و تسهیل 
واردات را تصویب و به مجلس تقدیم 
و مجلس نیز روز گذشــته با این لایحه 
موافقت کرد. در بخشــی از این لایحه 
موانعی که برای رعایت استانداردهای 
اروپایــی برای خودروها مشــخص 
شده لغو و اســتاندارد کشورهای مبدا 
با تأیید ســازمان محیط زیست مورد 
قبول قرار گرفته است. همچنین شرط 
وجــود نمایندگی در داخل کشــور به 
منظور تســهیل در ورود خودروهای 
نو و کارکرده و ماشــین آلات راه سازی 
برطرف شــده و وجــود نمایندگی در 
کشورهای ثالث نیز به رسمیت شناخته 

می شود.
ورود شــورای رقابــت به 

واردات خودرو
علاوه بر لایحه مذکور، شــورای 
رقابــت نیــز اعلام کرد کــه به منظور 
تســهیل واردات به موضوع سیاست 
گــذاری واردات خــودرو می پردازد 
تــا از این طریق بازار متعادل شــده و 

موانع متعــددی که پیش روی واردات 
خودروی نو و کارکرده است، رفع شود.
اســماعیل شــجاعی سخنگوی 
شــورای رقابت در این ارتباط به مهر 
اعــلام کرد که »در حــال حاضر زمینه 
برای واردات خودرو از ســوی فعالان 
و تجار به شــکل گسترده فراهم نیست 
و دســتورالعمل به شکلی بود که فقط 
خودروســازان اجازه واردات داشتند 
کــه این موضوع فضا را مخدوش کرد. 
خودروهای  سرســام آور  قیمت های 
خارجی در ایران ناشــی از اختلال در 

بازار واردات است.«
شکســتن انحصــار بازار 

راهکار اصلی کنترل قیمت
یک بررسی اجمالی از قیمت های 
خودرو نشان می دهد که بسته بودن بازار 
و عدم عرضه مکفــی خودرو در کنار 
مشــکلات دیگر، تا چه اندازه توانسته 
قیمت خودرو را در ایران نجومی کند؛ 
به عنوان نمونه خودروی پژو پارس که 
یکی از محصولات قدیمی نیز است در 
حالی امروز با قیمت بالای ۶۰۰ میلیون 
تومان در بازار معامله می شــود که در 
اردیبهشت سال ۱۴۰۱ با قیمت حدود 
۳۰۰ میلیون تومان معامله می شــد. در 
این ارتباط سعید موتمنی رئیس اتحادیه 
فروشندگان و نمایشگاه داران خودروی 
تهران به مهر گفت: اگر عرضه خودرو 
افزایش یابد قطعاً قیمت ها می شکند اما 
در صورت عدم افزایش عرضه، شاهد 
بالا رفتن قیمت خــودرو در بازار آزاد 
خواهیم بود. نوسانات نرخ ارز و تورمی 
منجر به افزایش قیمت خودرو می شود 
اما اگر وزارت صمت نسبت به افزایش 
عرضه اقدام کنــد، قطعاً التهابات بازار 
کاهش خواهد یافت. بنابراین تنها راهی 
که داریم این است که خودرو به میزان 
کافی عرضه شــود زیرا در حال حاضر 
خودرو در بازار کم اســت.وی یادآور 
شــد: وزارت صمت بایــد از راه های 
مختلف نسبت به افزایش عرضه اقدام 
کند؛ واردات خــودرو می تواند کمک 
خوبی باشــد. البته واردات خودروی 
کارکرده نیز نقش بسیار مؤثری می تواند 
در کاهش التهابات بازار داشــته باشد 
و حتمــاً باید این مدل خودروها نیز به 
بازار تزریق شوند. موتمنی تاکید کرد: 
آنچه مســلم بوده این است که وزرات 
صمت و تولیدکنندگان برای کنترل بازار 
و قیمت های آزاد باید نیاز بازار را تأمین 

کنند و ما چاره ای جز این راه نداریم.

فضای گلخانه ای صنعت 
خودرو و قیمت هایی که افسار 

پاره می کنند
انحصار موجب می شود تولیدکننده با تصور اینکه بازار تماماً در اختیار اوست اقدام به عرضه قطره چکانی محصولات 

خود کند زیرا یقین دارد هر طور که رفتار کند، مصرف کننده کاری از پیش نخواهد برد.

گروه اقتصــادی - عضوناظر 
مجلــس در هیئت امنــای صندوق 
ملی مســکن درباره شبهات مطرح 
شــده نسبت به دست درازی به منابع 
مالی این صندوق گفت:برداشــت 
منابــع مالــی صنــدوق خــارج از 
اساســنامه،تخطی ازقانــون بوده و 

مجلس برخورد می کند.
شــرایط عجیب دهه ۹۰ سبب 
شد که مشــکلات متعدد اقتصادی 
بر کشــور تحمیل شــود و یکی از 
اصلی ترین مشــکلات بــه حوزه 

مسکن مربوط می شود.
متأسفانه، به سبب برنامه ریزی 
ضعیف و بی توجهی به نیاز کشور در 
حوزه مسکن، شاهد کمبود عجیب 
در این بخش هســتیم، کمبودی که 
دولت با قانون جهش تولید و ساخت 
۴ میلیون مسکن در طی دوره فعالیت 
خــود، قصــد دارد آن را به حداقل 
برساند.بااین وجود، شرایط اقتصادی 
مردم نیز در طی ســالیان اخیر با افت 
محسوســی همراه بوده و بسیاری از 

مردم قادر به دریافت تســهیلات یا 
ارائه تضامین بانکی نیستند، به سبب 
حل این مشــکل و همچنین ســایر 
مسائل بخش مسکن، صندوق ملی 
مسکن تأسیس و قانون در آن آبان ماه 

سال ۱۴۰۱ ابلاغ گردید.
البته باگذشت ۶ ماه از تصویب 
اساسنامه صندوق ملی مسکن و ابلاغ 
آن، اما همچنان شاهد تغییر رویکردی 
در حوزه مســکن نبوده ایم و به مانند 
ســابق همچنان مشــکلات پابرجا 
اســت.فارغ از مسئله عدم خروجی 
مشخص در مدت زمان عنوان شده، 
در ســالیان اخیر به سبب مشکلات 
مربوط به فــروش نفت، دولت ها به 
روش های خاصی بــه دنبال تأمین 
هزینه هــای جاری خــود بوده اند و 
یکی از آن ها دســت درازی به منابع 
مالی برخی از صندوق ها بوده است.

به دلیل تجربه گذشته، می توان 
این برداشت را داشت که منابع مالی 
صندوق ملی مســکن نیز در معرض 
چنین دســت درازی وجــود دارد، 
عجیب تر این است که در بودجه سال 
۱۴۰۱ شاهد تبصره ویژه ای بوده ایم 
که این امکان را برای دولت و وزارت 

راه و شهرسازی ممکن ساخته بود.
بــه عبارتی مطابق بــا بند »ط« 
تبصره ۱۱، وزارت و راه و شهرسازی 
مجاز بــوده از منابــع صندوق ملی 
مســکن، مبلغ دو هزار میلیارد ریال 
اعتبار جهت توســعه ســامانه های 
بخش مســکن از جمله سامانه ملی 
املاک و اســکان کشــور، ســامانه 
ثبت نام و پالایش متقاضیان و سامانه 
نظارت طرح برنامه های تولید مسکن 
و همچنین پشتیبانی، نظارت و پایش 
طرح های قانون جهش تولید مسکن 

هزینه نماید.
در خصوص ایــن بند قانونی 
بودجه ۱۴۰۱ باید گفت که پشتیبانی، 
نظــارت و پایش طرح هــای قانون 
جهش تولید مسکن کاملًا تفسیرپذیر 
بوده و وزارت راه و شهرسازی قادر 
اســت با همین بند قانونی، بخشــی 
از منابع مالی صندوق ملی مســکن 
را جهــت پرداخت حقوق و مزایای 

کارکنان خود استفاده نماید.
هرچنــد به ســبب عدم وجود 
گــزارش ریز هزینه نمی توان در این 
زمینه اظهارنظر کرد، اما وجود چنین 
بندهای عجیب، منابع مالی صندوق 
ملی مســکن را در خطر قرار خواهد 
داد و در نتیجه یعنی آشفتگی شدید 
و افزایش قیمت ها در بازار مســکن 

ادامه دار خواهد بود.
نظارت مجلس بر عملکرد 

صندوق ملی مسکن
اقبال شاکری، عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی در 
گفت وگو با خبرگزاری مهر، صندوق 
ملی مسکن عاملی در جهت تقویت 
توان حمایتی و تخصیص بهینه منابع 
مالی بخش مســکن عنوان و اعلام 
کــرد: مطابق با قانــون جهت تولید 
مســکن، باید سالانه به طور متوسط 
حداقل یک میلیون مســکن عرضه 
شود و یکی از ارکان اجرایی شدن این 

قانون، صندوق ملی مسکن است.
وی افزود: درگذشــته پیرامون 
تســهیلات و تضمین دریافتی برای 
خانوارهای کم درآمد، ساکنین بافت 
فرســوده و ناکارآمد شهری، هدایت 
ســرمایه گذاری داخلی و خارجی 
و… ضعف هــای وجود داشــت، 
لــذا با صندوق ملی مســکن موارد 

فوق مرتفع شده اســت، به عبارتی 
اساسنامه این صندوق موارد فوق را 

تحت پوشش قرار داده است.
گزارشی پیرامون عملکرد 
۱۴۰۱ صندوق ملی مسکن ارائه 

نشده است
در  مجلــس  ناظــر  عضــو 
هیئت امنای صندوق ملی مســکن 
در ادامــه پیرامون عملکرد ۶ ماه این 
صنــدوق گفت: با وجــود برخی از 
جلســات، اما متأســفانه تا به امروز 
گزارشــی در خصــوص عملکرد 
صندوق ملی مســکن وجود ندارد و 
حتی جلســات هیئت امنا نیز برگزار 
نشده است، به عبارتی شاهد کم لطفی 

در این زمینه هستیم.
شاکری تصریح کرد: البته وزیر 
جوان راه و شهرسازی به تازگی این 
مســئولیت را بر عهده گرفته است و 

گفت وگوهایی پیرامــون برگزاری 
جلسات نیز مطرح شده است.

نماینده مردم تهران، اسلام شهر، 
ری و شمیرانات در مجلس شورای 
اســلامی در واکنــش بــه ســوال، 
دســت درازی دولت یا وزارت خانه 
به منابع مالی صندوق ملی مســکن 
و تفســیرپذیر بودن بند »ط« تبصره 
۱۱ قانــون بودجــه ۱۴۰۱ گفت: به 
دلیل عدم ارائه گزارش ریز هزینه ها 
نمی توان در این خصوص اظهارنظر 
کــرد؛ اما در صندوق هــای دیگر و 
درگذشــته این اقدام خلاف قانون 

مشاهده شده است.
امکان استفاده منابع مالی 
صنــدوق ملی مســکن برای 

حقوق وجود ندارد
وی تأکید کرد: دولت و وزارت 
راه و شهرســازی تنها قادر برداشت 

منابع مالی صندوق در قالب اساسنامه 
هستند و نباید به منابع مالی صندوق 
ملی مسکن به مانند عابر بانکی جهت 
تسویه دیون یا پرداخت حقوق نگاه 
کــرد و با وجود تفســیرپذیر بودن 
آن بنــد قانونی، امــا مجلس به دقت 
عملکرد صنــدوق را موردنظر قرار 
خواهد داد.به گفته شــاکری، فارغ از 
بحث حراست از منابع مالی صندوق، 
بایــد اقداماتی در خصوص افزایش 
آن نیز در نظر گرفته شــود تا شاهد 
تحقق اهــداف آن و جهش ویژه در 
حوزه مسکن باشیم.عضو کمیسیون 
عمران مجلس شــورای اسلامی در 
انتهــا گفت: مجلس با دقت عملکرد 
صنــدوق ملی مســکن را موردنظر 
دارد و در صورت برداشت خارج از 
قانون، با افراد خاطی برخورد خواهد 
شد و هیئت امنا و رئیس صندوق باید 
در این زمینه پاسخگو باشند، هرچند 
تا به امروز چنین گزارشــی پیرامون 
برداشــت خلاف اساسنامه مشاهده 

نشده است.

عضوناظر مجلس در هیئت امنای صندوق ملی مسکن اعلام کرد؛

صندوق ملی مسکن، زیر ذره بین مجلس 

 وزارت صمت باید از راه های مختلف نســبت به افزایش عرضه اقدام کند؛ واردات خودرو 
می تواند کمک خوبی باشد. البته واردات خودروی کارکرده نیز نقش بسیار مؤثری می تواند 
در کاهش التهابات بازار داشته باشد و حتماً باید این مدل خودروها نیز به بازار تزریق شوند.

جلوگیری از خروج ارز با جمع آوری گازهای همراه نفت توسط متخصصان داخلی


